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ELEKTROPLAVŽ V ŠTORAH UGASNIL

OB USTAVITVI 
PLAVŽA

Nista še m inili dve leti od  likvidacije proizvodnje traktorjev, ko 
sm o se zopet soočili s težko odločitvijo, ali vztrajati p ri dolgoletnih 
in  trad icionaln ih  proizvodnjah, ali se preizkušati tam, k jer je večja 
m ožnost ne sam o preživetja, tem več m ožnosti razvoja in n ap red 
ka.

Ekonom ska kriza v svetu in v Jugoslaviji je v zadnjem  obdobju  
v intenzivni rasti cen  energije v p rim erjavi z drugim i proizvodnja
m i predvsem  prizadela vso energetsko  in  m ateria lno  intenzivne 
proizvodnje.

Če se k tem u pridružijo  še d rugi dejavniki, ki vplivajo n a  uspeš
nost poslovanja, nastop i čas, ko je  po treb n o  p re teh ta ti vse m ož
nosti za izhod iz krize in sprejem ati ustrezne rešitve.

V naši TOZD Elektroplavž se je ekonom ski položaj poslabševal 
že vrsto  let, intenzivneje p a  od leta 1984 dalje. Visokim proizvod
nim  stroškom , prim anjkljaju  dolgoročnih virov se je  n a  koncu p r?  
družilo  še pom anjkanje naročil. V m aju leta 1986 izdelana analiza 
je  pokazala naslednje:

-  tehn ična oprem ljenost agregata je  zastarela;
l iG  uvedena tehnologija je dosegla svoj razvojni lim it in  ni več p e r
spektivna iz opredelitev  dolgoročnega razvoja slovenskega gospo
darstva;

-  celoten proizvodni proces je  ekološko problem atičen;
—proizvodnja je  energetsko izredno zahtevna in uvozno odvisna;

za nadaljnje vodenje proizvodnje po sodobnih  tehnično-var- 
nostn ih  vidikih bi b ila p o treb n a  velika vlaganja.

Vsi ugotovljeni vidiki so narekovali ustavitev proizvodnje, po
sebno  še ob ugotovitvi, d a  za pokrivanje prim anjkljaja finančnih 
sredstev  in virov financiranja ni m ožno zagotoviti in teresnega 
združevanja sredstev  p ri porabn ik ih  surovega železa v Jugoslaviji.

Ob likvidaciji tovarne traktorjev  sm o se soočali z v rsto  neživ
ljenjskih predpisov, ki onem ogočajo gospodarno ravnanje z vsemi 
napravam i v p rim erih  ustavitve, zato sm o skušali poiskati in našli 
uspešnejši način ustavitve ene proizvodnje v in te resu  vseh delav
cev in sam e DO Železarne Š tore v načinu  pripojitve TOZD Elek
troplavž k TOZD Livarna I.

V pretek lih  33 letih je  TOZD Elektroplavž proizvedla 1,201.565 
ton  surovega železa in  s tem  upravičila v celoti svoj obstoj, saj je 
bila proizvodnja n a  ravni tehn ičn ih  kapacitet in zmogljivosti vseh 
agregatov.

To pa je bila velika zasluga vseh delavcev in strokovnjakov, ki so 
delali n a  elektroplavžu. Plavžarji so družbi zagotovili po trebno  su 
rovo železo, predvsem  v povojnem  obdobju  in obdobju  reform  in 
stabilizacije našega gospodarstva, za k a r so plačali visoko ceno 
treh  življenj sodelavcev in vrste  invalidov.

Zato jim  gre vse priznanje, ki jim  ga delovni kolektiv železarne 
izraža tud i n a  ta  način, d a je  zagotovil ustrezno  prekvalifikacijo in 
zaposlitev vseh delavcev plavža v okviru Železarne Štore.

P redsednik  KPO: 
Senčic Srečko, dipl. ing.

Začetek obratovanja elektroplavža v Štorah
Elektroplavž im a v Š torah  dokaj nenavadno zgodovino. Pred vojno ga 

je  K ranjska industrijska d ružba nam eravala zgraditi n a  Jesenicah.
Pred pričetkom  druge svetovne vojne so na Jesenicah dobili že precej 

oprem e, a je vojna gradnjo preprečila. O kupator je  del oprem e oropal, 
razen transform atorja , k ije  napajal naš novi elektroplavž vse do rekon
strukcije leta 1964.

Glede na to, da sta  bili v letih obnove naše dom ovine 1946-50 Železar
n a  Jesenice in Ravne že delno zaključeni središči, sta  se tak ra tn a  gene
ra lna  direkcija črne m etalurgije in  m in ister težke industrije tov. Franc 
Leskošek Luka odločila zgraditi elektroplavž v Š torah. D okončna odlo
čitev o tej gradnji je  bila spreje ta  dokaj kmalu, in to  dne 5’ junija 1948. 
leta.
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E lektro plavž sm o pričeli graditi leta 1952 po osnovni dokum entaciji 
firm e Dem ag-Siem ens iz Z ahodne Nemčije. Tehnološki del e laborata  in 
zasnovo so izdelali slovenski m etalurgi, v prvi vrsti Projektivni b iro  Že
lezarne Jesenice. Vsa g radbena  d e la je  po  načrtih  Slovenija-projekta iz
vajalo celjsko g radbeno  podjetje Beton.

Od celotne m ehanske oprem e plavža je  le 20%  uvožene. Vsa ostala 
tud i najzahtevnejša o p rem a je  izdelana doma: M etalna, Litostroj, Hidro- 
m ontaža in  Djuro Djakovič. Tudi k elek tričn i oprem i plavža je  tovarna 
Rade K ončar prispevala velik in  pom em ben delež. Nič m anjši ni bil p ri
spevek naše industrije  ognjeodporn ih  m aterialov, v prvi vrsti tovarne fe- 
ro legur Šibenik in  dom ače šam otam e.

Od celo tne vrednosti objekta je  tak ra t (1952-54) znašal uvožen del le 
30 %.

M ontažna dela plavža, ki so po tekala v drugem  polletju  1953 in vse do 
avgusta 1954, so opravili što rsk i železarji (m ehanična in elektrodelavni- 
ca) sam i s pom očjo skupin  m onterjev  iz H idrom ontaže, M etalne in Rade 
K ončarja iz Zagreba.

Vodstvo gradnje plavža: Ribič, Kranjc S., Rueh, Černetič, Wiese (Demag), in 
Heric (na sliki ni Starca, Pišeka in Majerla) ob otvoritvi

O s v a ja n je  p r o iz v o d n je  b e le g a  in  s iv e g a  g r o d l ja

Elektroplavž sm o v Š to rah  gradili z nam enom , d a  bi krili po treb e  po 
sivem in belem  grodlju  v železarni sami. Del grodlja je  ostajal za po trebe 
ostalih  livarn na področju  Slovenije. Sivo surovo železo je  Železarna po
trebovala predvsem  za ulivanje kvalitetne stro jne litine in  valjev, čigar 
proizvodnja je im ela zlasti v teh  letih m očan porast.

Elektroplavž je  imel v začetku nom inalno  m oč 12000 KVA, kot že om e
njeno vse do leta 1964. S tako m očjo transfo rm ato rja  je  bilo m ogoče p ro 
izvesti dnevno okoli 8 0 1 grodlja, ob  u p o rab i dom ačih  surovin.

P rednosti plavža so se pokazale takoj n a  začetku obratovanja in so bile 
tak ra t resnično velike. Novi agregat je  im el sposobnosti obratovanja v ta- 
koim enovanih konicah porabe elek trične energije, s tem  d a  se je  ob re
m enitev znižala za 30-40 % b rez obču tn ih  posledic za kvaliteto ozirom a 
tehnologijo peči. Nadalje je  plavž uporab ljal izključno surovine dom ače
ga izvora in  koks granulacije 10-400 mm, ki ni p rim eren  za visoke peči. 
V letu  1957 sm o pridobili še en p o treben  ob jek t -  aglom eracijo, k ar je  
im elo za posledico nadaljnji vzpon v  proizvodnji in  kvaliteti.

Izgradnja aglom eracije ozirom a uvedbe s in tra  v vsipu je  m očno vpli
vala na specifično porabo  elek trične energije, k ije  iz m eseca v m esec pa
dala in dosegla v letu  1960 v rednost 2345 KVh n a  tono  surovega železa. 
To je  bila v prim erjavi s prejšnjo  porabo  (3200 KVh) b istvena razlika.

Pri vsem  tem  ne sm em o pozabiti, d a je  bila o sk rba  z električno energijo 
v letih 1954—58 zelo slaba, k a r je im elo za posledico večkratne in  večm e
sečne ustavitve. Plavž je v času, ko je  b ila osk rba z elek trično  energijo ko
likor toliko zadovoljiva, opravičil in po trd il um estnost izgradnje novega 
agregata.

Z osvojitvijo tehnologije se je vzporedno izvajala cela vrsta  industrijs
kih poizkusov, ki so bili opravljeni za lastne po treb e  kakor tudi za p o tre 
be jugoslovanske črne m etalurgije. N ajpom em bnejši so bili tile poizkusi:

-  topljenje n iklonosne ru d e  Ržanovo za proizvodnjo n iklonosnega su
rovega železa,

-  topljenje m akedonskih  šamozitov,
-  up o rab a  raznih  polkoksov in lignitov nam esto  klasičnega koksa,

Priprave na gradnjo plavža 1952. leta

Gradnja v 1953. letu

Plavž leta 1954 tik pred otvoritvijo

proizvodnja zrcalovine z vsebnostjo  m angana 12-14 % in
-  osvajanje proizvodnje specialnega železa z nizko vsebnostjo  m anga

na, sposobnega za no d u lam o  litino.
Iz zgoraj navedenega je  razvidno, d a je  b il novi o b ra t pravi preizkusni 

pogon ali laboratorij v velikem.
S tem  je  postala Železarna Š tore neodvisna v dobavah surovega železa 

za obe livarni, dodatno  p a  je dajala še na trg, posebno  po zam enjavi tran s
form atorja, 20.000-25.0001 grodlja. S tem  je b ila  obveza do d ružbe v ce
loti izpolnjena.

Zaradi vse večje po treb e  po  specialn ih  grodljih je  ŽŠ v le tu  1964 rea
lizirala prvo in zadnjo večjo rekonstrukcijo  z zam enjavo transfo rm ato rja  
12.000 KVA z novim  18.000 kva. Učinki novega transfo rm ato rja  so se po 
kazali dokaj km alu in je le tna proizvodnja n a ra s tla o d  prejšnjih  35.000 na
50.0001.
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Spodnja tabela  nam  prikazuje rast in po tek  proizvodnje v posam eznih 
obdobjih, tj. od začetka obratovanja leta 1954 do zaključka 1987. Tabela 
kaže nadalje razm erje kvalitet, ki so bile proizvedene v vsem  proizvod
nem  obdobju.

P R O IZ V O D N J A  S U R O V E G A  Ž E L E Z A  N A  E L E K T R O P L A V Ž U  V  
T O N A H

Leto Sivo Belo Specialno Skupaj

1954-60 61.451 52.709 6.410 120.570
1961 11.935 20.783 2.906 35.624
1962 10.108 24.131 2.235 36.474
1963 11.661 20.962 3.979 36.602
1964 2.557 15.978 4.497 23.032
1965 13.114 20.992 3.791 37.897
1966 12.307 18.162 2.081 32.550
1967 6.999 26.568 - 33.567
1968 13.783 27.059 - 40.842
1969 15.696 28.347 - 44.043
1970 21.046 26.778 - 47.824
1971 21.603 25.564 - 47.167
1972 26.183 21.019 - 47.202
1973 18.049 6.430 15.444 39.923
1974 10.051 5.867 30.032 45.950
1975 8.360 - 20.973 29.333
1976 13.415 - 33.824 47.239
1977 21.758 - 23.552 45.310
1978 24.461 - 13.830 38.291
1979 22.581 - 12.171 34.752
1980 30.949 10.629 41.578
1981 28.884 - 19.117 48.001
1982 27.385 - 17.899 45.284
1983 28.093 - 12.928 41.021
1984 27.701 - 18.320 46.021
1985 4.240 - 25.657 29.898
1986 7.923 -  : 39.582 47.505
1987 3.098 34.968 38.066

Skupno 505.391 341.349 354.825 1,201.565

Proizvodnja grodlja je  za leto 1987 ocenjena z zaključkom  obratovanja
30. 11. 1987.

Iz tabele je  razvidna pom em bnost osvajanja specialnega železa za no- 
d u lam o  litino po le tu  1970.

O s v a ja n je  s p e c ia ln ih  g r o d l je v

Z nastopom  energetske krize v letu  1970 in tud i nadalje je  posta la elek
trična energija ozirom a cena KWh p ri nas (kakor v svetu) zelo draga. Ker 
je  proizvodnja n a  plavžu postajala vse m anj konkurenčna in  neren tab il
na v prim erjavi z visokimi pečm i, je b ilo  nu jno po trebno  misliti n a  do
nosnejšo in kvalitetnejšo proizvodnjo. To je  b ilo  zlasti po trebno  za obe 
štorski livarni in tud i za po treb e  jugoslovanskih livarn. T reba je p ripom 
niti, d a  specialnega grodlja, ki služi kot bazni vložek za proizvodnjo no- 
d u lam e litine, v naši državi vse do leta 1973 nism o proizvajali. Potrebe 
Jugoslavije po tem  železu sm o m orali pokrivati z uvozom  iz zahodnoev
ropsk ih  držav in Kanade, ki so bili edini ponudnik i takega železa Tako 
v svetu kot p ri nas sm o občutili ras t po rabe n odu la rne  litine n a  račun  os
talih vrst sive litine. Anketa, k ije  b ila  izvedena p red  15 leti, je pokazala, 
d a  je  znašala po treb a  specialnega železa za nodu la rno  litino v državi 
20.000-25.0001 letno. Ob dejstvu, d a je  cena takega železa višja od ostalih 
vrst, sm o v ŽŠ z vso intenzivnostjo pričeli z osvajanjem  in nato  z redno  
proizvodnjo.

To dejstvo je  pripom oglo, kot se vidi tud i iz prejšnje tabele, d a je  elek- 
troplavž v letih 1980-84 in še zlasti v zadnjih treh  letih (1985-86-87) p ro 
izvajal skoraj izključno specialno železo. Tehnološki param etri so bili za
vidljivi - ‘p redvsem  v kvaliteti, saj je bilo proizvedeno železo enakovred
no vrhunsk im  tovrstn im  grodljem  v svetu. Tako so bile dosežene zelo niz-

Rudni dvor -  začetek delovnega procesa na plavžu

ke vsebnosti nezaželenih oligo elem entov, ko t so fosfor, titan  itd. Speci
fična po raba  elek trične energije je  znašala v povprečju 2150 kW h na 
tono.

DIAGRAM PORABE ELEKTRO ENERGIJE V ODVISNOSTI 
OD IZPLENA VSIPA

Izplen vsipa

Diagram j« izdelan na bazi proizvodnje železa z vsebino Si 1 ,5 -2 ,5  V . 
Aglomera! je v vsipu udeležen z 507»
Bazičnost aglomérala 0,5

V razvoju elektroplavža je specifična uporaba energije na 
tono grodlja vseskozi padala in je padla iz okoli 3000 kwh/t na 
2150kwh/t. Kar pa je še vedno kar precej iznad specifične 
uporabe električne energije, ki jo dosega največji proizvajalec 
surovega železa firma Sorel, in sicer 1250kwh/t.

K r i z a  p r o iz v o d n je  g r o d l ja  v  T H  p e č e h

Vsa prizadevanja m etalurgov, tako v Š torah  kot tud i v svetu, d a  b i oh
ranili konkurenčnost elektro plavžev v prim erjavi z visokopečnim i -  so
dobnim i agregati, niso uspela. Na visokih pečeh  so v zadnjih 10 do 15 le
tih dosegli naravnost fantastične dosežke glede proizvodnosti, velikosti

(Nadaljevanje na 4. strani)
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agregatov in nizke specifične porabe m etalurškega koksa. Vse to  je  m oč
no vplivalo tu d i n a  ekonom ičnost proizvodnje surovega železa. Tako so 
elektroplavži dom a in v svetu izgubili vse prednosti, ki so jih  doslej imeli 
v prim erjavi z visokimi pečmi.

Zato so v svetu ob prvi in zlasti ob drugi energetski krizi po letu  1980 
pričeli razm išljati in  postopom a tu d i ustavljati elektroplavže. Tako bele
žimo že ustavitve elektroplavža v Švici p ri firm i CHOINDEZ, Terni SpA 
v Italiji itd. Osnovni razlog ustavitev je  bila p red raga  e lek trična energija.

Istem u razlogu se je  elektroplavž v Š torah  up ira l zadnjih nekaj let, ven
d ar b rez uspeha, kajti cene elek trične energije so nenehno  naraščale. 
S trošek elek trične energije je  znašal ob začetku obratovanja v letih 
1954-1965 12 % danes p a  predstavlja že 30 °/o.

Kljub tem u, d a je  specialni grodelj zan o d u la m o  litino p o treb en  našim  
livarnam  kakor tu d i livarnam  po  Jugoslaviji, ekonom ika obratovanja (iz
gube) n i več p renesla  nadaljnjega životarjenja.

Nadalje b i b ilo  nu jno  po treb n o  izvesti večje obnove, rekonstrukcije in 
globlje investicijske posege, če bi hoteli nem oteno  in varno obratovati. 
To pa seveda ne bi im elo smisla, k er bi ti posegi še povečali stroške in 
s tem  še bolj ogrozili lastno  ceno grodlja.

O b  z a k l j u č k u  p r o iz v o d n je  n a  p la v ž u

Ko gledam o n a  p rehojeno  p o t 33-letnega obratovanja, ne sm em o p re 
zreti in pozabiti velikega doprinosa  celotnega kolektiva elektroplavža in 
sprem ljajočih dejavnosti v železarni k doseženim  uspehom . Takšne re 
zultate je  bilo m ogoče doseči v tehnološkem , količinskem  in kvalitetnem  
sm islu zato, k e r je kolektiv vseskozi vlagal velike napo re  in  tu d i odpove
dovan ja  Kot je  bilo  že večkrat poudarjeno, je  ta  kolektiv služil ko t vzor 
marljivosti, eno tnosti in  vztrajnosti p ri vsakodnevnem  delu. Vodstvo 
elektroplavža je  bilo vseskozi in vsestransko usm erjeno  v nap red ek  in 
boljše delo, zato u speh i niso izostali. Da je  tem u  tako, im am o dokaze v 
številnih obiskih in p raksah  iz vseh koncev sveta. Prejeli sm o vrsto  po 
hval, npr. od  v rhunsk ih  strokovnjakov iz Švedske -  Lulea W erke, Sovjet
ske zveze, Bolgarije, Švice itd. E lektroplavž je  odigral tud i veliko poslan
stvo pri izobraževanju kadrov  za nove agregate v tu jin i in dom a (Železar
na Ilijaš, Železarna Skopje, Lulea W erke).

Ne sm em o pozabiti veliki naporov  naših  vzdrževalnih in  ostalih  sp rem 
ljajočih služb, ki so m orali n e redko  vložiti ogrom no truda, d a  so om ogo
čili obratovanje z m inim alnim i zastoji.

Ob tej priliki, ko polagam o ob račun  33-letnega dela  elektroplavža, ugo
tavljamo, d a  je ta  o b ra t dosegel in tu d i presegel zastavljene cilje. Lahko 
trdim o, d a  so Š to re  obogatile tehnologijo  vodenja tov rstn ih  agregatov in 
da so bili doseženi p aram etri svetovnih vrednosti, tako  v specifični po 
rab i energije, e lek trodne m ase in  koeficientu koriščen ja koledarskega 
fonda.

Milko Starc, dipl. ing.
Alojz Pišek, ing.

Plavž je bil v 60 letih referenčno podjetje proizvajalca me
talurške opreme firme Demag iz ZRN. V tem času so plavž ob
iskale številne tuje delegacije in praktikanti iz mnogih držav 
sveta. V tem času so se prav tako izvajali mnogi poizkusi za iz
boljšanje in pocenitev proizvodnje na plavžu, kakor tudi za 
potrebe vse črne metalurgije Jugoslavije.

PLAVŽ JIM JE BIL 
DRUGI DOM

P red ustavitvijo proizvodnje 
plavža nas je  zanimalo, kako delav
ci na plavžu doživljajo ustavitev 
svojega proizvodnega obrata, 
kakšni spom ini jih  vežejo n a  njiho
vo bivše delo  in kam  bodo p reraz
porejeni po ukinitvi proizvodnje.

Z njimi sm o se pogovarjali n a  d e 
lovnih m estih; dejali so:

VETMIČ Vojko: stikaln ičar n a  
peči v TOZD Elektroplavž, zapo
slen 8 let in tren u tn o  predsednik  
OOS: »Zadnji dve leti sem  p redsed 
nik sind ikata in za ta  čas lahko re 
čem, d a  je bil sindikat v TOZD ak
tiven, saj sm o na začetku našega 
m andata  uspešno  izpeljali volitve

te r  opravljali vse d ruge naloge, ža 
katere  je bil zadolžen sind ikat v 
TOZD. P oudariti je  po trebno , d a  so 
bili člani Izvršilnega odbo ra  aktiv
ni, kljub štiriizm enskem u delu n is
m o im eli problem ov s sk lepčnost
jo-

V sindikatu  se zavedamo, da 
naša  TOZD nim a pogojev in p e r
spektive za nadaljnje obratovanje. 
Obravnavali sm o razreševanje 
problem atike razporejanje delav
cev iz naše TOZD v druge sredine 
železarne in m oram o reči, da jih  je 
večina dobila  ustrezno  delo, sa
m o nekaj delavcev naj b i im elo 
nižje range, ostali p a  bodo p reraz
porejeni n a  iste ali p a  celo višje. S 
prerazporeditv ijo  se večina delav
cev strinja. M oram  pa reči, da 
predstavlja za vsakega posam ezne
ga delavca prestavitev k a r p recej
šen  problem , saj sm o se n a  plavžu 
drug  drugega navadili in  m edse
bojni odnosi so bili izredno dobri 
in tovariški. Nekih večjih konflik
tov ni bilo in bili sm o izjem no kom 
pak tna  sredina. V zadovoljstvo mi 
je, d a  je  b ilo  tako stanje m ed ljud
mi posledica tu d i dela d ružbeno
političnih organizacij in mislim, da 
se bom o vsi, ki odhajam o iz plavža, 
spom injali našega dela tud i po do
brih  m edsebojnih  odnosih.

Ob tej priliki bi kot zadnji p red 
sednik sind ikata n a  plavžu zaželel 
vsem mojim  sodelavcem  čim  bolj
šo vključitev v ostale delovne sre
dine.«

Posnemanje žlindre

PESTIVŠEK Jože: žerjavovod- 
ja, zaposlen n a  plavžu od leta 1962. 
»V železarni delam  že od leta 1955. 
Pričel sem  delati v valjarni, po kon
čani vojaščini sem  bil najprej na 
transportu , od tam  pa sem  prišel 
na plavž. Najprej sem  v ob ra tu  ag-: 
lomeracije, kam or so m e razpore
dili, srečal m etlo in lopato, po  op
ravljenem  žerjavovodskem  tečaju
1964. pa sem  delal na žerjavu aglo
m eracije. Tu delam  še danes. Na 
starem  žerjavu je  bilo dosti težje

delati kot danes, vendar so tud i n a  
tem  žerjavu, k jer delam , pogoji 
dela  težki, saj im am  opraviti s p re 
cejšnjim  prep ihom  in z m nogo p ra 
hu. Zadovoljen sem, d a  v 25 letih 
svojega dela n a  žerjavu nisem  ni
kogar poškodoval in to  m i veliko 
pom eni. K ar se tiče odnosov s so
delavci sem  se z njim i vedno dobro  
razumel. Težko mi je, da se plavž 
sedaj ustavlja in da bom o prestav
ljeni v d ruge obrate; sam  bom  od 
šel za žerjavovodjo v TOZD Jeklov- 
lek.

Zam e osebno, ki im am  30 let d e 
lovne dobe, je bilo izjem no težko v 
času, ko sem  do 1971. leta delal 
skupno  z ostalim i sodelavci na 
plavžu v treh  izm enah-neprekinje- 
no. Posebno hudo  je  bilo ob nede
ljah, ko sm o šli dom ov iz nočnega 
ših ta in se po tem  vračali isti dan  n a  
popoldansko izmeno. Ob tem  je bil 
še posebno  velik prob lem  s prevo
zi, saj sem  (dokler še  ni vozil avto
bus) hodil peš iz Rakitovca v G ro
belno n a  vlak. Prav tako sm o vča
sih grodelj iz jam e nosili ročno, do
kler še n i bilo m agneta. Na aglom e
raciji so tisti, ki so nalagali vagone, 
bili izpostavljeni slabem u vrem e
nu, dokler še ni bilo zgrajene stre-
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he. V edeti je  tud i po trebno , d a  sm o 
na začetku delali na plavžu 8 t na 
šaržo, sedaj p a  delam o 171 in p ri
zadevali sm o se vseskozi, d a  bi de
lali čim bolje in  čim  več. Ne vem, če 
bodo  znali to  ceniti naši sodelavci 
na novih delovnih m estih, kam or 
odhajam o in upam , da mi ne bodo 
zopet dali m etle v roke, tako kot

sem  jo dobil takrat, ko sem  začel 
delati n a  plavžu.

Ob tem  bi rad  poudaril, d a  sem  
včasih lahko delal za dva in d a  se
daj zaradi tega, ker mi zdravje ne 
služi več dobro, delam  še kom aj za 
sebe. Pet let še im am  do penzije in 
kljub tem u upam , d a  bom  svoje v 
red u  oddelal.«

GRADIŠNIK Jože: paznik pli
na, n a  plavžu zaposlen od  leta 1964. 
»Bil sem  prak tično  na vseh delov

n ih  m estih  n a  plavžu in  vseskozi 
sem  im el benificirano delovno 
dobo. Za paznika p lina sem  bil po 
stavljen po tem, ko sem  se opekel 
v delovni nesreči, na delovnem  
m estu  talilca. Mislim, d a je  najtežje 
delo na plavžu vsekakor delo talil
ca, k jer nastopajo  izredno slabi d e 
lovni pogoji, vročina, slab zrak in 
veliki fizični napori, ki še posebej 
pridejo do  izraza poleti. Prav tako 
je  v p retek losti bilo izredno težko 
delo nakladanje vagonov, k jer je 
bilo po trebno  dvigati težka b rem e
na v vseh vrem enskih  razm erah.

Glede svojega novega dela naj 
povem, da bom  delal v jeklovleku 
na izdelavi konic. Tu sem  že v p re 
teklosti delal, v času večjih po p ra
vil n a  plavžu in nekaj ljudi iz tega 
okolja že poznam . Na ostale pa se 
bo po trebno  še navaditi.«

ŠPAN Anton: delovodja n a  peči, 
n a  plavžu zaposlen šest let. »Kot 
m lad delavec sem  se v delovno sre 
d ino  dob ro  vključil in delo n a  peči, 
k ije  sicer m etalurški proces, lahko 
opravljam  tud i kot elektrotehnik, 
čeprav je to  zelo različna stroka. 
Navadil sem  se n a  sodelavce, s ka
terim i se dobro  razum em . Moja iz
m ena je  takšna, d a  se z ljudm i d a

pogovoriti. R esda p ride  do proble
mov, vendar sm o to vse vedno u re 
dili m ed sabo. Težko mi je, d a  se 
m oram  posloviti od  svoje izmene, 
saj sm o bili kot družina. Prestav
ljen bom  v jeklarno. Glede sam e 
ustavitve p a  sprejem am  to  kot dej
stvo, do katerega je m oralo priti, če 
ne danes p a  jutri.«

BRAČUN Aloj z: dozer n a  aglo
meraciji, zaposlen na plavžu od 
leta 1957. »Že 30 let delam  na aglo
meraciji. Takrat sem  pričel delati v 
novem  obratu ; bilo je  triizm ensko 
delo in 13 let sem  delal neprek in je
no, to  je  bilo najteže. Ko sem  delal 
n a  svojem  delovnem  m estu, je po

goje dela poslabševal prah, p a ra  in 
razni plini. Pri tem  so bile najtežje 
velike tem p era tu rn e  razlike in  p re 
pih, ki je  v aglomeraciji, kot je  po
znano, izjemen. V vseh 30-letih m o
jega dela se aglom eracija ni veliko 
sprem injala in največje problem e 
sm o imeli pozimi, ko je  vse zm rzo
valo.

V tem  trenutku , ko zapiram o 
plavž, je  prav, d a  se spom nim o na
ših tre h  sodelavcev, in sicer Vidca, 
Cokla in  Žekarja, ki so izgubili živ
ljenja v delovnih nesrečah  v za
dnjih 30-letih n a  aglomeraciji. 
Vseh nam  je žal in sodelavci se jih 
spom injam o, saj so dali svoja živ
ljenja m ed opravljanjem  svojih de
lovnih dolžnosti.

Po ukinitvi plavža bom  prestav
ljen v tran sp o rt za pom očnika voz
nika in s tem  delom  bom  m oral biti 
zadovoljen. Do upokojitve im am  še 
tri leta, v endar bo to  zaradi zdravja 
kar dolga doba. Kot posledico stal
nega nočnega dela in  p rahu  imam 
težave z živci in vidom. Mislim, da 
od nas -  starih  delavcev n a  plavžu 
zaradi delovnih pogojev ni nobe
den več popolnom a zdrav.«

Ulivanje

KAMENIK Slavko: delovodja 
na aglomeraciji, n a  plavžu zapo
slen od leta 1979.

»Na plavž sem  prišel iz OTK in v

času svojega dela  n a  plavžu sem bil 
vseskozi družbeno-politično akti
ven, tako v sindikatu kot tud i v sa
m oupravnih  organih. S svojim de
lom sem  bil zadovoljen, čeprav 
mislim, d a je  najtežje delo z ljudmi. 
K ar se p renehan ja  proizvodnje na 
plavžu tiče, mislim, d a  je  žalostno, 
d a  m oram o proizvodnjo p ren eh a
ti. Mogoče bi se naš prob lem  dal 
rešiti v okviru države. V endar bo s 
p renehan jem  proizvodnje tu d i n a  
področju  ekologije in pogojev dela 
prišlo do določenega izboljšanja, 
saj je  bil plavž velik onesnaževalec 
okolja. Pom nim  čase, ko je p red  
zgraditvijo plavža tu  okoli rastlo  
precej sadja; sedaj pa tem u  ni več 
tako. Prestavljen bom  n a  delo v 
kontro lo  kakovosti, k jer sem  že de
lal 17 let in se m i bo verjetno lažje 
navaditi n a  delovno sred ino  kot os
talim, vendar kljub tem u  nihče od 
nas te  prestavitve ne bo lahko 
vzel.«

ŽLOF Friderik: žerjavovodja 
pri livni jami, n a  plavžu zaposlen 
od leta 1967.

»V času svojega dela n a  plavžu 
sem  opravljal m noga delovna m es
ta. Pogoji dela so bili zelo slabi in 
so se postopom a izboljševali. Prav 
tako se je  izboljševala tud i tehnolo
gija. Ko sm o p red  10 leti začeli p ro 
izvajati specialni grodelj, je  bila 
cela vrsta tehnoloških  problem ov 
in sedaj, ko sm o to proizvodnjo p o 
polnom a osvojili, bom o m orali ne
hati z njo. Lahko rečem , d a  v za
dnjih  petih  letih teče proizvodnja 
b rez problem ov in tudi kot kolek
tiv sm o se resnično postavili n a  tak 
nivo, d a  lahko izvajamo proizvod
njo brez težav. Rešili sm o proble

me, ki sm o jih  imeli v zvezi s h lad
nim i ponovcam i, ko se je  slabo od
livalo in sm o potem  razbijali v teh 
ponovcah tud i obzidavo. Tudi p ri 
no tran jem  tran sp o rtu  so se stvari 
izboljšale, predvsem  pri nalaganju 
grodlja, k je r je  delo prej potekalo z 
izrednim i fizičnimi napori. Res je, 
d a  sm o v zadnjem  času zaradi višje 
proizvodnje več delali, vendar se 
še vedno spom injam  izredno tež; 
kega dela v preteklosti, ko sm o na 
roke tolkli takoim enovane svinje, 
jih  prelagali n a  prekucnike in jih  
vozili n a  aglom eracijo. V nekem  
sm islu se je  n a  vse načine poizku
šalo, d a  bi proizvodnjo čim bolj iz
boljšali in izkoristili vse možnosti.

Za nas žerjavovodje je  bilo naj
teže delati pozimi, ko se zaradi dvi
gajoče pare, ki nastaja  ob hlajenju, 
ne vidi ničesar. Ce bi hoteli čakati 
na boljšo vidljivost, b i m orali zara
di tega proizvesti sam o dve šarži 
na izmeno. M oram  reči, d a  tud i po
leti pogoji niso najbolj ugodni, saj 
na nas pritiska vročina in plini. 
Naše delo n a  žerjavih je  bilo vses
kozi predvsem  psihično naporno. 
K ar se ustavitve plavža tiče, bi re
kel to, d a  m i je v nekem  smislu žal, 
k e r plavž zapiram o sedaj, ko sm o 
tehnologijo izboljšali toliko, da 
proizvodnja nem oteno poteka. 
Mogoče nam  bo za ta  korak, ki ga 
delamo, še kdaj žal, vendar se zave- 

(Nadaljevanje na 6. strani)
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dam , d a  j'e poseben  p rob lem  elek
trika. Pri tem  vseeno mislim, da je  
bolje, če proizvajaš dom a, kot pa 
da uvažaš iz tujine.

K ar se m ene osebno tiče, bom  
prestavljen  za žerjavovodjo v livar

no I. Navajati se bom  m oral n a  
novo delo in sadelavce, p ri tem  pa 
m oja družina že kom aj čaka, da 
bom  prešel na troizm ensko delo, 
da bom o ob nedeljah  lahko sku
paj.«

PERTINAČ Ivan: voznik vsipne- 
ga voza, zaposlen n a  plavžu od  leta
1965.

»Najprej sem  delal v rudn iku  
ben to n ita  v Ogorevcu, in  sicer od 
1960. leta. Po končani vojaški ob
veznosti sem  se zaposlil n a  plavžu. 
Opravljal sem  celo vrsto  del, tako 
d a  sem  bil najprej rezerva, prebo- 
dar, paznik plavžnega plina, žetja- 
vovodja in  sedaj že skoraj 20 let de
lam  n a  vsipnem  vozu. To delo  je  
odgovorno, saj m oraš delati popo 
lnom a v skladu z navodili p red p o 
stavljenih. Poleg vožnje vsipnega 
voza je  nam reč po treb n o  teh tati

ru d e  za vsip glede na to, kakšen 
grodelj bom o poizvajali. Delo po te
ka v p rah u  in h ru p u  in  vseskozi ob 
svetlobi žarnic. Posebej se spom i
njam  težkih pogojev dela, tak ra t ko 
sm o delali še belo železo in je  bilo 
po treb n o  trgati ostružke. Prav 
tako se spom injam  naporov, ko 
sm o pozimi razbijali zm rznjeno 
ru d o  s k ram pom  ali z železno pali
co, včasih pa tu d i z žerjavom. Na 
začetku sm o m aterial, ki se je raz
sipaval naokoli, ob koncu ših ta  po 
birali in pom etali. Tega m ateriala 
je  bilo včasih tu d i 2 do 3 t  in to  je 
bilo po treb n o  vse zm etati z lopato. 
Vse se je  precej izboljšalo, vendar 
lahko rečem o, d a  sm o se plavžarji 
res ves čas ob težkem  in nevarnem  
delu žrtvovali za dob rob it skup
nosti. V nekem  sm islu se nam  
bodo pogoji dela z ustavitvijo plav
ža izboljšali; vendar pa ni dobro  to, 
d a  k a r napre j ustavljam o obrate, 
saj m oram o gledati tu d i n a  naše 
naslednike. Zato b i si m orali p re d 
vsem  strokovnjaki izmisliti nekaj 
novega, d a  bi produktivno  proizva
jali v teh  zidovih, v ka tere  sm o og
rom no  vložili in  k jer sm o delali 
sam o 33 let.

Sedaj grem  delat v jeklarno, kjer 
bom  opravljal delo žerjavovodje. 
Šest le t še im am  do  penzije in tako 
bom  svoje delo v železarni zaključil 
takrat, ko se bom  verjetno komaj 
dobro  navadil na svoje novo delo.«

SEDLAR Bojan: vodja aglom e
racije, na plavžu od leta 1976. »Ag
lom eracija je ostala približno ista, 
kot je bila včasih, vendar je  v da

našnjem  času do tra jana p redvsem  
v sm islu nu jnosti zam enjave neka
te rih  osnovnih sredstev, ki so iztro
šena ali zastarela. D rug prob lem  so 
delovni pogoji, k je r se ob droblje
nju ru d e  sp rošča prah , ki je  zdrav
ju  nevaren. V začetku so n a  aglo
m eraciji kurili s plavžnim plinom , 
ki so ga zaradi strupenosti in po 
gostih eksplozij nadom estili z ze
m eljskim  plinom .

Kot zadnji p redsedn ik  delavske
ga sveta bi zaželel vsem  delavcem, 
ki odhajajo s plavža v druge delov
ne sredine, d a  se tam  vključijo tud i 
v sam oupravno  odločanje. Razum 
ljivo je, d a  se bodo  m orali delavci v 
teh  novih delovnih sred inah  priza
devati za svoj ugled in  upam , da 
bodo p ri tem  uspeli. Ob tem  mi je 
nekako v zadovoljstvo, da gredo 
vsi delavci n a  lažja delovna mesta, 
glede n a  vpliv delovnega okolja.«

STORSKI ŽELEZAR -  glasilo OZD Slovenske železarne ŽELEZARNA ŠTO
RE -  izhaja enkrat mesečno -  Uredniški odbor: Tomažin Ana, Verbič Stane, 
Kragelj Jože, Marolt Boris, Kocman Vojko, Renčelj Vlado, Grosek Rajko — 
odgovorni in glavni urednik Pungartnik Oto. Po mnenju republiškega sek
retariata za prosveto in kulturo Ljubljana, je časopis oproščen davka od 
prometa proizvodov (Št. 421 -  1/72 z dne 20. 2. 1974) -  tisk Aero Celje -  
TOZD Grafika -  rokopisov ne vračamo.

ZAPUŠEK Jože: zaposlen kot 
vodja TH peči. Na plavžu od leta
1955.

»Svoje delo v železarni sem  začel 
le ta 1949, kot vajenec v jeklarni. 
Potem  sem  po končani vojaščini 
začel delati n a  plavžu kot delovod
ja  n a  TH peči. Vodja TH peči sem  
postal le ta 1972. V začetku sm o os
vajali proizvodnjo surovega železa 
in p ri tem  smo se vsi skupaj uči-
li.Ta tehnologija je b ila  zelo mlada, 
proizvodnja je  počasi narašča la  in 
trajalo  je  nekaj let, d a  sm o proiz
vodnjo popo lnom a osvojili. Takrat 
sm o začeli za p o trebe cele Jugosla
vije delati poizkuse raznih  vrst, 
tu d i za druge peči. Po osvojitvi p ro 
izvodnje se je  ves čas delalo na 
tem, da bi b ila  p o rab a  elektrike na 
tono  grodlja čim  m anjša. Prav tako 
sm o v kvalitetnem  sm islu napravili 
velik napredek , saj sm o v začetku 
delali belo železo, n ak a r sm o prešli 
n a  sivo in n a  koncu  osvojili še p ro 
izvodnjo specialnega grodlja te r  
nodu larnega grodlja. Menim, d a  je 
bil to  velik dosežek, saj sm o uspeli 
v kvalitetnem  nivoju p riti na sam  
svetovni vrh. Vse te sprem em be so 
od vseh delavcev zahtevale velike 
napore  in m arsikdaj sm o se m orali 
odrekati. Z osvajanjem  novih teh 
nologij sm o izboljševali tud i pogo
je  dela in k ar se TH peči tiče, so se 
pogoji izboljšali skoraj za 100 %. 
Na plavžu sm o v našem  razvoju 
uvajali celo vrsto  racionalizacij in 
inovacij, za k ar so bili zaslužni ob-

ratovodje Starc, Knez, P lahuta, a 
tu d i sam  sem  veliko razm išljal in 
prispeval k izboljšanju proizvod
nje. Sedaj, ko naj b i te  racionaliza
cije še nekaj let dajale učinke, zapi
ram o plavž. G ledano ekonom sko, 
glede n a  stanje v Jugoslaviji, obsta
jajo vsi argum enti za to, d a  lahko 
trdim o, da ta  proizvodnja ni ren ta 
bilna. Z aradi drage elek trike ni po
stavljena pod  vprašaj sam o naša  
proizvodnja, am pak  vseh železarn 
in  tu d i proizvajalcev ferolegur.

O sebno mislim , d a  je  škoda, da 
se tako fleksibilen o b ra t zapira, saj 
je  bilo p red  odprtjem  uvoza za ta  
m aterial, ki ga proizvajam o, zanj 
veliko povpraševanje. Prav tako se 
ne strinjam , d a je  iz narodnogospo
darskega vidika ugodno, če se p ri 
tako pom em bnem  m aterialu , kot 
je surovo železo, vežem o sam o na 
uvoz, saj nam  že tako prim anjkuje 
deviz. P ri proizvodnji grodlja se 
uvaža sam o ruda, k ije  sorazm erno 
poceni, in  p a  koks; ostalo lahko n a
red im o  vse dom a in vprašu jem  se, 
kako bodo  livarne obratovale ob 
večjem  dvigu dom ačih cen ali p a  
tud i svetovnih cen. Mislim, da bi se 
m orali n a  nivoju Jugoslavije, ne p a  
repulike, dogovarjati o tem, ali 
bom o takšno  proizvodnjo še oh ra
njali. Ob tem  je nem ogoče postav
ljena cena grodlja, saj kilogram  
grodlja, ki ga proizvajam o iz brazil
ske rude, p ri tem  vložimo veliko 
dela in  uporab ljam o m nogo elek
trične energije, stane m anj kot ki
logram  koruze; istočasno je  kisla 
voda n a  p rim er 1,5-krat dražja od 
kilogram a grodlja. Tu se vidi, d a  z 
našim  gospodarstvom  ni vse v 
redu.

P red 15 leti je  prav  tako kot da
nes prišlo  do padca  povpraševa
nja. M orda bo tu d i v p rihodnosti 
prišlo do kakšne sp rem em be po
vpraševanja, kot je  b ila  v zadnjih 
letih, ko sm o komaj lahko zadovo
ljevali po trebe naših  kupcev. Za 
tak objekt, ki sm o ga nared ili p red  
33 leti, se m i zdi, d a  bi m oral dalje 
obratovati in  pojavlja se vprašanje, 
ali bom o v železarni razvoj posa
m eznih obratov  ali proizvodenj po
stavili tako, d a  se bo sposoben  p ri
lagajati, ali pa bom o ob vsaki naj
m anjši krizi ustavljali proizvod
njo.« (Nadaljevanje na 7. strani)



PLAVŽ JIM JE BIL DRUGI DOM
(Nadaljevanje s 6. strani)

PAVLIČ Alojz: delovodja na ag
lomeraciji, zaposlen n a  plavžu od
1966. leta.

»Vseskozi sem  zaposlen n a  plav
žu: najprej sem  delal v livni jam i 
kot peti livar, in to  eno leto; 1957. 
leta ko je  šla aglom eracija v pogon, 
sem  se zaposlil tam  kot dozer. To 
delo sem  opravljal 20 let. Kasneje 
sem  najprej zam enjaval delovodjo 
in zadnjih šest let delam  n a  svojem 
delovnem  m estu. Ko se spom i
njam  svojega dela kot livar v livni 
jami, je  bilo  najtežje delo tak ra t 
ročno  nalaganje grodlja, kadar je 
bil m agnet v okvari. Im eli sm o si
ce r rokavice in »handledre«, ven
d a r  je bilo nalaganje vročih štruc  
grodlja, od  katerih  je  ena teh tala  60 
kg, izjem no težavno. Velikokrat 
sem  sodeloval p ri rem ontih, ko 
sm o razbijali b loke in delali novo 
obzidavo. Takrat so bili tudi proble
m i z izpraznjevanjem  peči in  ko 
sm o ob rem ontih  razbijali znotraj 
peči, n i b ilo  m ožno več kot eno u ro  
skupaj zaradi vročine in p rah u  op 
ravljati tega dela. Zato sm o se p ri 
tem  vseskozi m enjavali. Prav tako 
je bilo izjem no n apo rno  delo  ob 
lom u elektrod, ko je bilo  po trebno  
zapenjati jekleno vrv in jih  izvleči 
iz peči. To delo je  po  m ojem  bilo 
najtežje n a  plavžu, k e r  so bila to 
nu jna  opravila, s katerim i se ni 
sm elo čakati; to  delo so opravljali 
delavci odlagališča in preboda.

K ar se tiče dela  n a  aglomeraciji, 
sm o v začetku delali s slabšo rudo  
in  se je  zato še bolj prašilo. Zanim i
vo je, da sm o n a  začetku uporab lja
li p ri našem  delu  lesene ostruž- 
ke, ki sm o jih  vozili iz žag in nosili 
v koših iz m odelne m izarne. Vča
sih, ko je  zm anjkalo ostružkov, 
sm o jih  iz d rv  sam i delali v m izar
ski delavnici. Kasneje sm o prešli 
na kurjenje s plavžnim  plinom  in 
nato  z naravnim  plinom . Na aglo
m eraciji je  bila zaradi plina vedno 
p o treb n a  previdnost.

K ljub tem u, da im am  še nekaj 
dni do pokoja, mi ni vseeno, da bo 
plavž ugasnil. D obro se mi zdi, da 
ves čas svojega dela na plavžu ni
sem  im el nobene bolniške, ki bi 
b ila  posledica kakršnekoli bolezni. 
Im am  še bolniško knjigo iz leta 
1953 in  še ta  je pol prazna.«

DENIZ Ratko, delovodja n a  
peči, zaposlen n a  plavžu od 1975. 
leta.

»Na plavžu sem  začel delati kot 
stikaln ičar n a  kom andni kabini. 
T akrat je  bilo tu  m anj in strum en
tov ko t danes, ko je kon tro la  siste
m a izpeljana, im am o glajenje konic 
električnega toka in inštalirana je  
signalizacija CO plina. Delo v ko
m andni kabini sem  opravljal šest 
let in  za odnose v tem  času lahko 
rečem , d a  so bili dobri -  moj delo
vodja je bil Koštomaj. Ob delu  sem  
se dodatno  izobraževal in dokon
čal delovodsko šolo, od  leta 1981 
opravljam  delo vodje delovne iz
mene.

V času  svojega službovanja na 
plavžu lahko rečem , da so se (kljub 
težkim  delovnim  pogojem) odnosi 
m ed sodelavci dobro  razvijali, v 
nekem  sm islu se je  tud i disciplina 
izboljševala. K ar se tiče tehnološ
kega vodenja peči, je  bilo to  več
k ra t oteženo zaradi sprem em b 
ru d e  in ostalih  pogojev; zato so 
takšne sp rem em be zahtevale od 
vseh veliko prilagajanja.

Na plavžu so zaposleni ljudje 
različnih nacionalnosti in m ed nji
m i ni prihajalo  do kakšnih nerazu
m evanj ali problem ov, k i bi izhajali 
iz nacionalnosti. Sodelavce se je 
ocenjevalo po  tem, kakšni so, ne p a  
po tem, katere nacionalnosti so.

Glede ustavitve plavža bi dejal, 
da ostaja dejstvo, d a je  obrat do tra
jan, tako obzidava peči kot tud i 
transform ator; p redvsem  pa je naj
večjega pom ena velik strošek za 
elektriko. Kljub tem u mislim, d a je  
bil plavž za delovno organizacijo 
pom em ben tud i zato, ker je poleg 
svoje proizvodnje dajal plavžni 
plin in žlindro, prav tako p a  se je 
tretjina našega grodlja vlila d irek t
no  v livarno I Te stvari se bodo v 
Železarni poznale. Važno je  tud i to, 
da sm o obrat, ki ne zahteva spe
cialne ekipe vzdrževanja in nekih 
dodatn ih  strojev, ki bi jih  ne mogli 
obvladovati.

Glede svojega nadaljnjega dela 
bi dejal, d a  sem  si na plavžu prido
bil toliko znanja in izkušenj, da 
bom  sposoben delati tud i drugje.«

PANGRL Miroslav: prvi prebo- 
dar, zaposlen na plavžu od 1965. 
leta. »Prva tri le ta sem  opravljal 
p rak tično  vsa dela n a  plavžu, po
tem  p a  sem  postal p rebodar. Moje 
delo je  težavno, saj po teka v vroči
ni in p rahu. Najtežje je  po rem on
tih, k er livni jašek  še ni dovolj seg
re t in tud i peč še ne deluje tako, 
kot je treba. Včasih se je pogosto 
dogajalo, da je  teklo za peč, ker je 
železo prežrlo  maso. Potem  je bilo 
po trebno  železo odbiti in na novo 
nared iti jašek. To razbijanje je  bilo

najtežje, saj je  m oralo biti narejeno 
do šarže. To je bilo včasih zelo živč
no delo, saj so nas vsi priganjali. V 
12 letih se delo n a  plavžu n i bistve
no sprem enilo, vendar pa ugotav
ljam, da delo bolje teče in je pri 
tem  m anj problem ov.

Glede ustavitve plavža mislim, 
da tako pač m ora biti, saj je  energi
ja  predraga. Prestavljen bom  v li
varno II k peči in verjetno še bo 
k ar težko navaditi n a  novo delovno 
sredino.«

VODILI SO PLAVŽ

MILKO Starc, dipl. ing, obrato- 
vodja TOZD Elektroplavž od leta 
1954 do leta 1961.

»V Železarni sem  se zaposlil leta 
1951 ko t asisten t v jeklarni, kjer 
sem  delal leto dni. Potem  sem  bil 
prestavljen v kapitalno izgradnjo, 
k jer sem  kot m lad inženir m etalur
gije sodeloval p ri gradnji plavža. V 
tistih  časih je  m ontaža potekala iz
ključno z dom ačim i strokovnjaki, 
predvsem  iz m ehanične delavnice 
Železarne Š tore in  s specializirani
mi skupinam i H idrom ontaže, Me
ta lne in  delom a Rade Končarja. 
M ontažna d ela  so trajala približno 
leto dni, in sicer v drugem  polletju 
1953 do sred ine leta 1954. P red
stavnik dobavitelja Demag elekro- 
m etalurgije je  bil ing. Wiese. Plavž 
je pričel obratovati julija 1954, 
prvo železo p a  je steklo 26. avgusta 
1954.

Vzdušje ob zagonu elektro- 
plavža je bilo enkratno, saj so se vsi 
člani novega kolektiva angažirali 
tako, d a  ni n ihče gledal na konec 
izmene. Vsi zaposleni so bili izbra
ni izm ed prostovoljcev jeklarne. 
Spom injam  se, da so ljudje delali 
požrtvovalno in z entuziazm om  v 
težkih pogojih. N eprekinjeno so 
ostajali n a  delu tudi dva ali tri dni, 
ne d a  bi odšli domov. M arsikom u 
so žena ali kdo od družinskih čla
nov prinašali kosilo ali večerjo na 
plavž. Ravno zaradi te  klime, ki je 
vladala n a  plavžu, uspehi tega ob
ra ta  n iso  izostali in km alu je stekla 
red n a  proizvodnja. Poudariti je 
treba, d a  je v prvih letih obratova
nja bil potek  dela zelo oviran zara
di n ered n e  p resk rbe z elektriko, 
kar se je  odražalo z ustavitvam i ob-

rata. Energetske razm ere so se us
talile v le tu  1958; leta 1957 pa je  bila 
d an a  v pogon aglomeracija. O bo
je  je pripom oglo, d a  je bila proiz
vodnja po letu 1959 zelo zadovolji
va, saj je  ob ra t presegal količinsko 
tako dnevne ko t tud i letno zastav
ljene plane, a proizvedel tud i več, 
kot je  dobavitelj oprem e zagotav
ljal.

Značilno za obdobje je, d a  se je 
n a  elektroplavžu izvajala cela vrsta  
industrijsk ih  in polindustrijskih 
poizkusov za po trebe sam e žele
zarne, p redvsem  pa za jugoslovan
sko črno  metalurgijo. Tako se je  v 
tem  času uvajala proizvodnja spe
cialnega železa za valje, in to  s po
lnim  uspehom .

V letu 1964 se je izvršila edina 
večja rekonstrukcija  n a  elektrop
lavžu od obstoja do danes, in sicer 
zam enjava transform atorja .

S to  zamenjavo se je  povečala 
proizvodnja.

Kot smo že dejali, so bili z elek- 
troplavžem  rezultati nad  pričako
vanjem, tako v količinskem  kot 
tudi v tehn ičnem  pogledu. Isto ve
lja za dosežene tehnične norm ati
ve v pogledu upo rabe  električnega 
toka, elek trodne m ase in korišče
nja koledarskega fonda.

Menim, da je  bila za dosego n a
vedenih uspehov izjem no važna 
kadrovska politika, ki se je  v tem  
obratu  vodila tako, da se je gradilo 
n a  kontinuiteti in stalnosti delav
cev v obratu.

Zato kot prvi obratovodja elek- 
tro plavža m enim , da ne sm em o po
zabiti prispevka slehernega delav
ca p ri tem  velikem uspehu. Da je 
tem u res tako, potrjujejo številni 
obiski iz vseh koncev sveta, ki so 
dali priznanje uspešnosti tega 
enotnega kolektiva.

Tisti idealisti, ki sm o tak ra t daja
li plavž v obratovanje, seveda nis
m o mogli prerokovati, d a  bo že čez 
d ob ra  tr i desetletja po trebno  ta 
ob ra t ustaviti. Čeprav so se v pe t
desetih  letih takšni plavži gradili 
po vsem  svetu, so se v 80 letih p ri
čeli ustavljati zaradi nove situacije 
v zvezi z vrednotenjem  električne 
energije. Za zaključek naj povem, 
d a je  bil delež električne energije v 
proizvodu v letih 1955 do 1960 v 
vrednosti zastopan z 12 %, danes 
pa predstavlja že 30 % vrednosti 
grodlja. Ta podatek  pove vse.«



VODILI SO
(Nadaljevanje s 7. strani)

KNEZ Peter, dipL ing., obrato- 
vodja n a  elektroplavžu v letih  
1961-1970, sedaj svetovalec KPO. 

»Moje prvo delovno m esto  je

PLAHUTA Mihael: n a  plavžu 
od 1954. leta, obratovodja m ed leti 
1970 in 1985, sedaj upokojenec.

»V podjetje sem  prišel leta 1951 
in sem  kot p rak tikan t delal v va
ljarni I  Po končani vojaščini sem  
se zopet vrnil v valjam o, leta 1954 
p a  sem  odšel n a  elektroplavž. Na
jprej sem  bi sedem  le t delovodja 
na TH peči in 9 let as isten t proiz
vodnje, od  leta 1970 do  leta 1985 p a 
sem  bil n a  čelu elektroplavža. Ko 
sem  začel opravljati delo obrato- 
vodje, je  plavž posloval z m ajhno 
izgubo v okviru tedanjega TOZD 
114. panoge. Že tak ra t je  bilo  vpraš
ljivo, kako naprej z našo  proizvod
njo. Tako sm o v letu  1972 v sodelo
vanju z raziskavo trga  pričeli proiz
vajati takoim enovani sivi spe
cialni grodelj (LGS). Ta grodelj je  
imel n a  tržišču ustrezno ceno, kar 
je  om ogočilo ob ra tu  pozitivno po 
slovanje. Da bi tako poslovali tudi 
v prihodnje, sm o n a  pobudo  vseh, 
ki so se ukvarjali z razvojem  proiz
vodnje grodlja, pričeli v letu  1973 
proizvajati specialni grodelj za no- 
dulacijo (LGN). Pri uvajanju te 
proizvodnje je  sodeloval tud i Me-

PLAVŽ
bilo v letu  1957 na plavžu, k jer sem  
začel delati kot asisten t ing. S tarca. 
Moj p rihod  n a  plavžu je  sovpadal z 
zagonom  aglom eracije in m oje 
prve zadolžitve so bile vezane na 
izdelavo aglom erata. Po odhodu 
na drugo delovno m esto  ing. S tar
ca sem  prevzel delo obratovodje. 
Im el sem  to p rednost, d a  sem  so
deloval p ri osvajanju tehnologije 
na plavžu. Kasneje sm o izboljševa
nje te  tehnologije izvajali tu d i z raz
nim i poskusi tako, da sm o p ridob i
li prvi grodelj n a  osnovi m akedon
skih šamozitov, k a r je b ila  osnova 
za pro jek tiran je proizvodnje grod
lja iz m akedonskih  m d  v Skopju. 
Leta 1964 so nas cenovna nesoraz
m erja silila v pocenitev proizvod
nje, zato sm o delali poizkuse z uva
janjem  v proizvodnjo dom ačih 
rud . Vse tja  do odločitve, d a  plavž 
osvoji specialn i grodelj, sem  op
ravljal funkcijo obratovodje in po 
odhodu  n a  drugo  delovno m esto 
sem  p ri osvajanju tega proizvoda

ta lu rši in štitu t iz Ljubljane. Spe
cialni grodelj za nodulacijo  se p ro 
izvaja izključno iz uvožene ru d e  iz 
Brazilije, ki vsebuje nizek p rocen t 
oligo-elementov, teko da je  končni 
proizvod lahko v skladu s s tan d ar
di. P reusm eritev  iz proizvodnje si
vega grodlja v p ro izvodnjo  special
n ih  grodljev je om ogočilo elek
troplavžu vsaj za nekaj let solidno 
poslovanje.

Prve težave so se zopet pojavile 
1979. leta in  to  predvsem  zaradi og
rom nih  stroškov popolne prezida
ve TH peči in zaradi ostalih  stro j
n ih  zamenjav, ki so se vzporedno 
izvršile. Lahko rečem o, d a  je  bilo 
p riso tno  poslabševanje poslovanja 
več ali m anj vsa kasnejša leta. 
Vzroki za to  ležijo p redvsem  v ne
nehnem  naraščan ju  cen elektroe- 
nergije te r  plačevanja visokih cen 
za devizna sredstva, ki sm o jih  po
trebovali za uvoz.

Investicijska dejavnost se je  gle
de n a  razpoložljivo am ortizacijo 
vršila vseskozi, vendar večjih za
m enjav s tako m ajhnim i finančni
m i sredstv i n i bilo m ogoče izvršiti. 
Pri tem  sm o posvečali pozornost 
p redvsem  vzdrževanju vseh na
prav  v obratu . Tako je  p rišel ob rat 
v situacijo, ko bi bilo nu jno  izvršiti 
razm erom a široke investicijske za
m enjave, d a  bi bil lahko kondicij
sko sposoben  za nadaljn je o b ra to 
vanje.

Iz vsega tega sledi, d a je  bilo n u j
no po treb n o  razm isliti o nadaljnji 
usodi o b ra ta  in tud i ustrezno  u k re 
pati. Bila je n are jena študija o s red 
njeročnih  proizvodnih m ožnostih 
TOZD EPA, iz k a tere  je  izhajalo, da 
je  glede n a  stalno rast cen elektroe- 
nergije in glede n a  iztrošenost na
prav  obrata , ki b i zahtevala ogrom 
n a  finančna sredstva, situacija 
takšna, d a  ne om ogoča nadaljnje 
proizvodnje.

Na koncu bi se želel za iskreno 
sodelovanje zahvaliti vsem  sode
lavcem n a  elektroplavžu.«

sodeloval ko t član team a do leta 
1972.

V času, ko sem  bil n a  plavžu, ni 
bilo odrejenega delovnega časa. Ni 
bilo nadom estil za delo izven de
lovnega časa. K ljub težkim  delov
nim  razm eram  in prizadevajem  za 
sta lno  izboljševanje, ki so potekala 
tud i n a  račun  p rostega časa, im am  
lepe spom ine n a  plavž, saj sm o vsi 
plavžarji in  vzdrževalci delali sam o 
z enim  ciljem, in sicer za čim  večjo 
proizvodnjo. V času  svojega služ
bovanja na plavžu sem  d odobra  
spoznal celo tno proizvodnjo in  
tud i vse delavce, k a r  je  bilo izjem
no koristno. Zato naj b i tu d i mlajši 
začeli svoje strokovno delo  z d e 
tajlnim  spoznavanjem  celotnega 
delovnega procesa.

Plavžarje sem  izredno spoštoval 
in  jih  še spoštu jem  ravno zaradi 
njihovega odnosa do  dela, ki se je 
kazal ne sam o p ri disciplini, am 
pak predvsem  p ri iskanju nečesa 
več in nekaj boljšega. T akrat so ve
čino inovacij v železarni naredili 
plavžarji in vzdrževalci n a  plavžu.

Obdobje m ojega obratovanja je 
karak tiristično  po tem  d a  sm o tak-

KRAMER Jože, dipl. ing., vodja 
TOZD EPA od  1985 do ustavitve: 
»Na elektroplavž sem  prišel pred  
trem i leti zelo »na hitro«. Z ozirom  
n a  to, d a  sem  bil p red  tem  vseskozi 
usm erjen  n a  livarsko področje in 
d a  n isem  delal v neposredn i proiz
vodnji, je bil za m ene prevzem  vo
denja te  proizvodne TOZD k ar ve
lik izziv -  še zlasti ob dejstvu, da 
perspek tiva te  proizvodnje že tak 
ra t ni b ila  vzpodbudna. Pa vendar, 
kadrovska po treb a  je  b ila  in odlo
čil sem  se.

Potrebno  je  bilo precej časa, da 
sem  spoznal kolektiv ip  sodelavce, 
zlasti p a  problem atiko  te TOZD. 
O snovna naloga v tem  obdobju  je 
bila zagotavljati pogoje in m ožnos
ti za norm alno  vodenje proizvod
nje, predvsem  z vidika zagotavlja
nja proizvodnih kondicij. V tem  
sm islu sm o si prizadevali za do
sledno izvajanje preventivnega in 
tehnološkega vzdrževanja naprav  
in postrojenj. S tem  obdobjem  so
vpadata tud i dve daljši prekinitvi 
obratovanja: v letu  1985 zaradi ok
var pečnega transfo rm ato rja  in 
enom esečna prekinitev  proizvod-

ra t opravili celo vrsto  poizkusov, 
vendar sm o si vseskozi tu d i p riza
devali, d a  b i ekonom sko poslovali. 
Ko je  bila tehnologija proizvodnje 
grodlja s pom očjo elek trične en e r
gije v svojem vzponu, je  DEMAG 
kot osnovni proizvajalec te  o p re 
m e pošiljal strokovnjake in investi
to rje n a  oglede in  prakso  iz skoraj 
vseh držav sveta. Tudi to nam  je  ve
liko pom enilo, saj sm o lahko dobili 
veliko inform acij, katere  sm o sku
šali tu d i p ri nas uvesti. Na koncu bi 
kot sta r plavžar dejal, d a  se stri
n jam  z nujnostjo  in  racionalnostjo  
ustavitve plavža, vendar p ri tem  
gledam  nekako nostalgično v tiste 
čase, ko sem  z m ladostno  zagna
nostjo  delal n a  svojem  prvem  de
lovnem  m estu. V obdobju, ko je 
tehnologija p ridobivanja grodlja s 
pom očjo elek trične energije po  ce
lem  svetu v upadanju , se ne da n i
česar več storiti. O tem , kakšen 
sem  bil kot obratovodja n a  plavžu, 
naj sodijo ljudje, ki so delali z m e
noj: za sebe vem, d a  sem  se trudil, 
kolikor sem  le mogel. Po 17 letih 
dela n a  plavžu im am  lepe spom ine 
n a  ljudi, s katerim i sm o skupaj d e 
lali.«

nje letos v m arcu  zaradi težav n a  tr 
žišču.

V sekakor je vse to  obdobje bilo 
zelo pereče  vprašanje nadaljnjega 
vodenja te  proizvodnje in  n jene 
perspektive. V zvezi s tem  je b ila iz
delana vrsta  elaboratov  in analiz z 
vidika ekonom ike nadaljnjega ob 
ratovanja in p o treb n ih  vlaganj za 
zagotavljanje tehn ično  varnostn ih  
pogojev, tržn ih  m ožnosti, o skrbe s 
surovinam i in  drugih, k i p a  so rea l
no pokazale, d a  tehnologija proiz
vodnje surovega železa po elektro- 
redukcijskem  postopku  -  v elek
troplavžu tu d i sicer, še zlasti p a  v 
naših  razm erah  ob zelo dragi elek
tričn i energiji S n i  več perspektiv 
na.

Posledice ustavitve elektroplav
ža bodo  v večji ali m anjši m eri ob 
čutile vsejugoslovanske livarne, ki 
proizvajajo n o d u lam o  litino, tud i 
naši. O bstaja sicer m ožnost, d a  iz
pad  te  proizvodnje n a  tržišču  n a
dom esti železarna Ilijaš, ki im a po
dobne talilne agregate, v kolikor bo 
u spela  osvojiti to  proizvodnjo in 
kvaliteto, zagotoviti s takim  vlož
kom  kot p ri nas, tud i v klasičnih 
plavžih. V endar je  za to  p o treb en  
in teres in dogovor z jugoslovanski
m i livarji, sicer je  alternativa le 
uvoz.

Z aostrena problem atika oskrbe 
s Surovim železom, zlasti s kvalite
tam i za proizvodnjo n odu larne liti
ne, bo gotovo im ela za posledico, 
da se bodo livarne še bolj kot do
slej na področju  nadaljnjega razvo
ja  tehnologije prizadevale za 
zm anjševanje deleža te kom ponen
te v vsipu.«

Zadnja šarža na elektroplavžu 
je bila odlita 30. 11. 1987.


